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گروه فرهنگی/ وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
در مراســم بزرگداشــت روز کتاب، کتابخوانی 
و کتابــدار ضمــن تأکیــد بــر اینکــه نیــاز کاغذ 
کشــور با دستور مستقیم رئیس جمهور تا حد 
زیادی برطرف شده ،گفت: »سیاست اصولی 
دولت این اســت که صنعت نشــر ملی شــود 
و موضــوع کاغذ را از وابســتگی بــه خارج رها 
کند. خوشبختانه بخش مهمی از نیاز داخلی 
برطرف شــده ،به طوری که حدود ۸۰ درصد 
کتاب های درســی را با کاغذهای تولید داخل 

تأمین می کنیم.«
ë  در کشــور  کتابخانه هــای  نخســت  رتبــه 

منطقه و جهان اسلام
به گزارش »ایران«صبح روز گذشته آیین 
گرامیداشت روز کتاب، کتابخوانی و کتابدار با 
حضور سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری، 
محمدمهــدی اســماعیلی، وزیــر فرهنــگ و 
ارشاد اسلامی، مهدی رمضانی دبیرکل نهاد، 
معاونان و مدیران نهاد، جمعی از مسئولان و 
مدیران کشور و برگزیدگان هفته کتاب در تالار 
وحدت برگزار شــد.محمد مهدی اسماعیلی 
در این مراســم که همزمــان با روز ملی کتاب 
و کتابخوانی برگزار شد گفت:»امروز مصادف 

با ســالگرد ارتحــال علامه طباطبایی اســت؛ 
شخصیتی مؤثر در جریان انقلاب اسلامی که 
با نگارش آثار ارزشــمند و تربیت شــاگردانی 
بــزرگ، همچنــان از اثــرات وجــودی ایشــان 
بهره منــد هســتیم.بخش بزرگــی از نظریات 
جریــان انقلاب اســلامی از نظریــات بزرگانی 
سرچشــمه می گیــرد کــه در محضــر علامــه 
طباطبایی شــاگردی کرده   و هرکدام به عنوان 
شــخصیتی مؤثــر در جریان انقلاب اســلامی 

فعالیت داشته و دارند.«
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ضمن تأکید 
بر ظرفیت های موجود در نهاد کتابخانه های 
عمومی کشــور ادامه داد: »در این نهاد بیش 
از ۳۸۰۰ کتابخانه در سراســر کشــور داریم که 
بــر این اســاس رتبــه اول در منطقــه و جهان 
اســلام را در ایــن حــوزه بــه خــود اختصاص 
داده اســت. وجود انبوهــی از پروژه های نیمه 
کاره که از دوره های گذشته برجای مانده و به 
باری ســنگین بر دوش دولت تبدیل شده اند 
بــا ایــن حــال خوشــبختانه امــروز بــا تکمیل 
طرح هــای کتابخانه ای و توســعه کتابخانه ها 
هســتیم،  روبــه رو  مختلــف  اســتان های  در 
آنچنان که حتی در روســتاهای دوردســت نیز 

از طریــق خودروهــای حمــل کتــاب خدمات 
کتابخانه ای در حال حاضر ارائه می شود.«

ë  کتابداران بخش مهمی از لشــکر فرهنگی
کشور هستند

رئیــس شــورای فرهنــگ عمومــی افزود: 
»شــبکه بزرگی از کتابــداران که بخش مهمی 
از لشــکر فرهنگی جمهوری اســلامی هستند 
در گمنامی در حال خدمت رسانی به جامعه 
هستند. حمایت از نهاد کتابخانه های عمومی 
کشور و توسعه کتابخانه ها سیاست راهبردی 
حوزه فرهنگ است. از روز اول شروع خدمت 
همــواره بــر رفــع مشــکلات کتابــداران تأکید 
کردیــم و این موضــوع را در اولویت برنامه ها 
قرار دادیم و جلسات متعددی در این زمینه 
برگزار شــد کــه امیدواریم شــاهد حل بخش 

اعظمی از مشکلات کتابداران عزیز باشیم.«
اســماعیلی بــا تأکیــد بــر انتشــار 11۰ هزار 
عنــوان کتــاب طــی یــک ســال گذشــته ادامه 
داد:»سیاســت دولت ســیزدهم این است که 
صنعت نشــر ملــی شــده و موضــوع کاغذ از 
وابســتگی خــارج شــود از این رو خوشــبختانه 
بخــش مهمــی از نیــاز داخلی برطرف شــده 
اســت؛با توجــه بــه رفــع نیاز کشــور بــه کاغذ، 

بــا  درســی   کتاب هــای  درصــد   ۸۰ حــدود 
کــه  شــده  تأمیــن  داخــل  تولیــد  کاغذهــای 

جزئیات آن اعلام خواهد شد.«
ë نقش کتابخانه های عمومی در بحران ها

در بخــش دیگــری از این مراســم مهدی 
رمضانی دبیرکل نهاد کتابخانه های عمومی 
هــم  حاضــر  حــال  »در  گفــت:  نیــز  کشــور 
وضعیت خوبی را در منطقه به لحاظ ســرانه 
کتابخانه ای داریم، در منطقه و جهان اسلام 
اول هستیم، در آسیا نیز جزو چهار کشور برتر 
هســتیم. از سوی دیگر کتابخانه های عمومی 
در کنار دیگر مؤسســات و نهادهای تمدنی از 
جمله مســاجد که در تمدن سازی اسلامی - 
ایرانــی مرکزیت و محوریت دارنــد، به عنوان 
مرکزی برای نقش آفرینی اجتماعی تعریف 

می شود.«
دبیــرکل نهــاد در ادامــه با اشــاره به نقش 
کتابخانه ها در موقعیت های بحرانی افزود:» 
در  عمومــی  کتابخانه هــای  برجســته  نقــش 
بحران هــای طبیعــی و اجتماعــی و نیز نقش 
اجتماعــی  آســیب های  کاهــش  در  آفرینــی 
جامعــه خدمت گیر بویــژه در مناطق محروم 
دیگــر  از  اجتماعــی،  لحــاظ  از  آســیب خیز  و 

وجوه اشتراک کتابخانه با مفهوم عمومی آن 
اســت.«وی در بخش پایانــی صحبت هایش 
خطــاب بــه رئیس جمهــور و وزیــر فرهنــگ و 
ارشــاد اســلامی گفــت: »درخواســت می کنم 
اهتمــام دولت به تکمیل پروژه  کتابخانه های 
ارتقــای  جهــت  در  اســتان ها  مرکــزی 
شــاخص های فرهنگــی هر منطقه و توســعه 
کتابخانه های سیار و روستایی در جهت تحقق 

شعار عدالت فرهنگی دولت استمرار یابد.«
محمدرضــا هراتی دبیر هفتــه کتاب نهاد 
کتابخانه های عمومی کشور با اشاره به اینکه 
ترویــج فرهنــگ کتــاب و کتابخوانــی همواره 
یکــی از دغدغه هــای فرهنگی رهبــر حکیم و 
فرزانه انقلاب اســت گفت:»ایشــان در مقام 
یک کتابخــوان حرفه ای تأکیــدات مکرری به 
مسئولان و متولیان فرهنگی نسبت به ترویج 
ایــن معروف پســندیده در جامعه دارند و در 
بیانات اقشــار مختلف مردم را به کتابخوانی 
توصیه کرده اند. گزارش ها و آمارهای رسمی 
منتشــر شــده از خانــه کتــاب و ادبیــات ایران 
حاکــی از آن اســت که بــه لحــاظ اقتصادی و 
حجــم تولیــدات بــر خــلاف برخــی القائات، 

مردم عزیز ما کتابخوان هستند.«

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در آیین گرامیداشت روز کتاب، کتابخوانی و کتابدار عنوان کرد:

تلاش برای ملی شدن صنعت نشر

رنا
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تشکیل کمیته  ای برای حل مشکلات سینماگران 
محمد خزاعی رئیس ســازمان ســینمایی در چهل و هشــتمین جلســه 
شورای معاونین و مدیران سازمان سینمایی با اشاره به مصوبه این شورا 
از تشــکیل کمیته  ویژه ای برای رسیدگی و پیگیری مشکلات سینماگران 
در پــی ناآرامی هــای اخیر خبــر داد و اظهــار داشــت: ناآرامی های اخیر 
در کشــور با حواشــی و مشــکلاتی برای تعدادی از فعالان سینما همراه 
بوده اســت کــه در کنار پیگیری و تشــکیل جلســات متعدد بــا مراجع و 
دســتگاه های ذیربــط در ایــن زمینه، بــه منظور سرعت بخشــی به روند 
رسیدگی به مشکلات همکاران، کمیته ای متشکل از نمایندگان سازمان 
ســینمایی، قــوه  قضائیــه و خانه  ســینما ایجاد شــده و در حــال پیگیری 
برای رفع آن مشــکلات اســت. او همچنین موضوع مسکن سینماگران 
را یکــی از مهم تریــن دغدغه های خانواده ســینما خوانــد و اضافه کرد: 
خوشبختانه، بعد از تصویب این امر در اولین جلسه شورای عالی سینما 
همکاران بنده در ســازمان سینمایی بررسی ها و تعاملات گسترده ای را 
آغــاز کردند که امیدواریم شــرایط برای تحقق این امر دســت کم برای 

جمعی از خانواده سینما مهیا شود.

4k تماشای جام جهانی با کیفیت 
محســن برمهانــی معاون ســیما همراه با علیرضا شــریفی سرپرســت 
معاونت توسعه و فناوری رسانه، محمدرضا خوشرو مدیر شبکه نسیم، 
حمید خواجه نژاد مدیر روابط عمومی ســیما از شــبکه فراتر 4k بازدید 
کردنــد. برمهانــی معاون ســیما در جریــان این بازدید گفــت: به مدد و 
تلاش بی وقفه، شــبانه روزی و مجاهدانه همکاران معاونت توســعه و 
فناوری سازمان صدا و سیما، شبکه4k در این معاونت راه اندازی و برای 
مدتی راهبری شد و به تازگی در معاونت سیما از این ظرفیت و فناوری 
بهــره می بریــم. او افزود: امســال توفیق این را داریم که برای نخســتین 
بار برای حدود نیمی از مخاطبان سیما، مسابقات جام جهانی فوتبال 
را بــا کیفیــت4k پخش کنیم و مردم عزیز و ورزش دوســتان کشــورمان 
می توانند مســابقات جام جهانی ۲۰۲۲ قطر را با این کیفیت بالا ببینند 
و لذت ببرند. عبارت4k به عنوان لوگو در گوشــه قاب شــبکه فراتر حک 
شــده و از آنجایــی که شــبکه بر پایه تکنولوژی اســت امید مــی رود که با 
قابلیت های معاونت توسعه و فناوری رسانه در سال های آینده، شبکه 

۸K با این الگو نیز راه اندازی و تقدیم مخاطبان شود.

نداسیجانی/ روزنامه نگار: دومین روز پانزدهمین 
گذشــته  روز  ایــران  نواحــی  موســیقی  جشــنواره 
)ســه شــنبه ۲4 آبــان( ازســاعت 17:۳۰ بــا اجرای 
گروه های موســیقی مناطق مختلف ایران در تالار 
فخرالدین اسعد گرگانی برگزار شد.در این برنامه 
گــروه آبادون خوانــی از کرمــان، اجــرای موســیقی 
کردی)کردســتان(  بــا هنرمنــدی فریــد احمدی، 
اجرای موســیقی لکی با هنرمندی علی احمدی، 
اجرای گروه موســیقی از شمال خراسان با حضور 
هنرمندان عیســی قلی پور و محمــد گل افروز و در 
آخــر اجرای موســیقی کرمانشــاهی بــا هنرمندی 
نوخاص صیادی از برنامه های شب دوم جشنواره 
موســیقی نواحی ایران بود؛ موسیقی ای که سخن 
گفتن از آن بســیار اســت و هریک از هنرمندان آن 

حافظ ریشه های این هنر کهن هستند.  
ë موسیقی اقوام با عشق

عاشیق احد ملکی علیشاه، خواننده و نوازنده 
قپــوزاز اســتان آذربایجــان شــرقی از هنرمنــدان 
نام آشــنای موســیقی اقوام ایران اســت که در روز 
نخســت پانزدهمین جشــنواره موســیقی نواحی 
ایران بــه روی صحنه رفت. او عــلاوه براین دوره، 
در ســه دوره دیگر جشنواره موسیقی نواحی ایران 
در کرمان و تهران)نهمیــن دوره در تالار وحدت( 
حضور و اجرا داشــته اســت. عاشــیق احــد درباره 
تأثیرگذاری جشــنواره موســیقی اقوام در معرفی 
و شناســاندن هنرمنــدان ایــن گونــه موســیقایی 
ارزشمند و اصیل به »ایران« گفت: »به طور یقین  
برگزاری جشنواره موسیقی نواحی در معرفی این 
هنرمندان و اســاتید بی تأثیر نبوده و در ماندگاری 
این موســیقی کهن بسیار اثرگذار است. همچنین 
بــه عقیــده من بــرای حفــظ ایــن موســیقی باید 
تلاش بیشتری هم صورت بگیرد به این دلیل که 
موســیقی اقوام ایــران در حال فراموشــی و از بین 
رفتن است.«او در ادامه افزود: »انتخاب موسیقی 
بــرای من از روی عشــق و علاقه بــوده و همچنان 
ایــن مســیر را دنبال می کنــم و در همان ســال ها 
تــلاش کــردم تمامــی داســتان هــا و روایت هــای 
تــا  آموختــم   و  بیامــوزم  را  عاشــیقی  موســیقی 
اگــر فــردی درایــن بــاره از من ســؤال کــرد بتوانم 
پاســخگوی او باشم. اما متأســفانه در نسل امروز 
این ســنت ها کمتر دیده می شــود یــا وجود ندارد 
و آن تلاش و علاقه و انگیزه کمرنگ شــده اســت. 
بــه طــور مثــال درآن دوران و در ابتــدای فعالیت 
حرفــه ای ام، ذوق بســیاری در آموختــن و اجرای 
موســیقی عاشیقی داشتم و برهمین اساس  یک 

گــروه فرهنگی: فصــل اول نمایش بــزرگ میدانی 
»جهــان بانو« بــه تهیه کنندگی علی اســماعیلی و 
کارگردانی حسن بزرا این شب ها در بوستان ولایت 
میزبان مخاطبــان و علاقه مندان بــه نمایش های 
میدانی  اســت. جهان بانو از 5 آبان کار خود را آغاز 
کرده و توانســته نظر مثبت مخاطبان و منتقدان را 

جلب کند.
علی اســماعیلی تهیه کننده 
گفت وگــو  در  نمایــش  ایــن 
بــه  پاســخ  در  »ایــران«  بــا 
ظرفیــت  دربــاره  ســؤالی 
تماشاگرپذیری »جهان بانو« 
می گوید:»نمایش»جهــان 
بانو« اثری است که هر شب بیش از دو هزار نفر به 
تماشای زندگی زنان تأثیرگذار عالم از ازل تا زمان 
حال می نشینند. این نمایش درباره زنان تأثیرگذار 
و تاریــخ ســاز اســت و از ابتدای عالم تــا زمان حال 
را در بــر می گیــرد. این نمایــش از خلقت حضرت 

حوا آغاز می شــود و در ادامه قصه زندگی حضرت 
هاجــر، حضرت آســیه، حضــرت مریــم، حضرت 
حضــرت  زهــرا)س(،  حضــرت  خدیجــه)س(، 
زینــب)س( و حضــرت معصومــه)س( را روایت 
می کنــد. بعــد از آن، نمایــش وارد تاریــخ معاصر 
ایــران می شــود و نقش زنان تأثیرگــذار در ماجرای 
انقــلاب،  دوران  رضاخــان،  دوره  حجــاب  کشــف 
دفــاع مقدس و در نهایت عصر حــال را به تصویر 

می کشد.«
ë اثری فاخر و در شأن زنان

او در بخشــی از این گفت وگو در پاسخ به سؤالی 
پیرامــون ارتبــاط موضوعی این نمایش با شــرایط 
روز جامعــه می گویــد: »تولیــد این اثر نمایشــی از 
ســال 97 آغــاز شــده و روی متن و محتــوای کار به 
نــام زنــان آســمانی وقت و انــرژی زیادی گذاشــته 
شده است. از این رو تولید این اثر نمایشی ربطی به 
وقایــع ایــن روزها ندارد. تنها 7 مــاه روی تولید این 
نمایش و تمرین و آماده سازی دکور کار شده است 

تا اثری فاخر و در شأن زنان روی صحنه برود. فرم 
و قالب نمایش شــبیه نمایش های قبلی ما مانند 
»روشــنایی شــب تار« کــه در ایــام غدیــر و »تنهاتر 
از مســیح« در ایــام محــرم و صفر اســت اما از نظر 
محتوایــی تفــاوت زیادی با آثــار گذشــته دارد. این 
تهیه کننده با اشاره به اینکه نمایش در برخی روزها 
ویژه بانوان اجرا می شود، می گوید: »چون نمایش 
»جهــان بانو« اثــری متفاوت با موضوع شــناخت 

زنان اســت این کار از سوی زنان انجام شده ،یعنی 
عوامل بازی ممکن است از آقایان باشند اما بانوان 

اصلی ترین محور اجرای این نمایش هستند. 
ë  سه نمایش میدانی برای مردم

در پایــان 14۰۰ ده هــا متــن و آیتــم تولید شــد و 
بــه یــک نمایشــنامه قابل تأییــد جامعه شناســان 
رســیدیم. از فروردیــن 14۰1 باتوجــه بــه فروکــش 
کردن آمــار کرونا، ســازمان اوج تصمیــم گرفت با 

توجه به دوســال وقفــه در تهران نمایشــی را  روی 
صحنه نمایش ببرد. بر همین اساس امسال با سه 

نمایش میدانی برای مردم تهران روی کار آمد.«
 او در بخــش دیگــری از صحبت های خود هم 
به دلایــل پرداختن به چنین مضمونی می پردازد 
و می گویــد: »معتقــدم در فعالیت هــای فرهنگی 
و هنری آنطور که باید و شــاید به زنان و نقششــان 
در وقایــع تأثیرگــذار تاریخــی نپرداخته انــد و رهبر 
انقلاب نیز چندین بار در ســخنرانی های مختلف 
بــر لــزوم توجه فرهنگی بــه موضوع بانــوان تأکید 
داشــتند ،اما متأســفانه کاری که در شأن و منزلت 
زنان باشــد تولید نشــده بــود. از این  رو مــا با دقت 
نظر و وســواس زیاد روی این اثــر کار کردیم و تنها 
سه ســال نگارش و بازنویسی متن این نمایش به 
طول انجامید و وقت و انرژی زیادی روی محتوای 
کار گذاشــته شــد، چون موضوع زنان حساس تر از 
بقیــه موضوعات اســت و ظرافت هــای خاصی را 

می طلبد.«

تهیه کننده نمایش میدانی »جهان بانو« در گفت وگو با »ایران«:

راوی زنان تاریخ ساز هستیم

عاشیق احد ملکی علیشاه، خواننده و نوازنده قپوزدر گفت و گو با »ایران«

نباید بگذاریم موسیقی اقوام از بین برود

ته
نک

پیگیر پرونده خبرنگاران بازداشت شده هستیم
محمدمهدی اســماعیلی در حاشــیه برگزاری این مراســم در پاســخ به ســؤالی درباره 
پیگیــری پرونــده خبرنگاران بازداشــت شــده گفت:»ایــن موضوع را دیــدم، معاونت 
مطبوعاتی درخصوص پرونده روزنامه نگاران بازداشــتی با مسئولان در تماس است، 
نــه فقــط روزنامه  نــگاران بلکه هر کــدام از اهالی فرهنگ، هنر و رســانه دچار مشــکل 
هســتند، آن را مشــکل خانــواده فرهنگی خودمــان می دانیم و موظف هســتیم که آن 
را پیگیــری کنیــم. مدیــران مســئول روزنامه هایــی که خبرنــگاران در آنها مشــغول به 
کار بودنــد، مدارک مســتند بدهند یــا ندهند، ایــن پرونده ها پیگیری می شــود. ایمان 
شمســایی مدیــرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی گزارشــی ارائه کرده  اســت که 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در حال پیگیری آن است.«

ته
نک

محمد رعیت، مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
اســتان گلســتان در گفت وگــو بــا »ایــران« ضمن 
ابــراز خرســندی از میزبانــی ایــن جشــنواره بیان 
داشــت: »استقبال استان گلســتان برای میزبانی 
جشــنواره موســیقی نواحی ایران به ســال ها قبل 
برمی گردد و خدا را شــاکریم، امســال این توفیق 
را کســب کردیــم. در واقــع فرصتــی بــه وجــود آمد کــه عزیــزان ما در 
انجمن موســیقی کشــور و معاونت هنری به جمع بندی دســت یابند 
تا با توجه به زیرســاخت بســیار خوب اســتان گلســتان ماننــد آمادگی 
تــالار فخرالدیــن اســعد گرگانــی و مهیا نبــودن زیرســاخت های لازم 
در کرمــان، بتوانیــم میزبان این جشــنواره باشــیم.نکته دیگــر اینکه با 

پیشنهاد استان و با توجه به استقبال خوب دوستان عزیز در دبیرخانه 
جشــنواره، امسال 4 گروه فاخر موســیقی نواحی از کشورهای همسایه 
و آســیای میانه همچون افغانســتان، ازبکستان، تاجیکســتان و ترکیه 
در پانزدهمین جشــنواره موسیقی نواحی ایران حضور و اجرا خواهند 
داشت.رعیت در ادامه به معرفی موسیقی اقوام استان گلستان اشاره 
کرد و افزود: »در این استان بیش از شانزده قوم با موسیقی های فاخر 
و ارزشــمند ســاکن هســتند و فرصت کم نظیری را برای اســتان ایجاد 
کرده اند که در ســطح کشور هم این فرصت و قابلیت ها شناخته شده 
اســت. از ســوی دیگــر حضــور محققــان و پژوهشــگران متخصص در 
ایــن اســتان همچون آقای هوشــنگ جاویــد در معرفی و شناســاندن 

موسیقی این منطقه بسیار تأثیرگذار بوده است.«

حسن همجواری
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روز زودتر در مراســم و جشــن عروســی ها شرکت  
و داســتان ســرایی مــی کــردم و فــردای آن شــب 
مراســم حنابندان و فردای دیگرمراسم های بعد 
و اجرا و روایت موسیقی های عاشیقی. اما شرایط 
امــروز تغییر کرده و بیان داســتان های موســیقی 

عاشیقی برای اغلب جوانان کسل کننده است.«
ë دغدغه هنرمندان موسیقی اقوام

ایــن نوازنــده در ادامه صحبت هایــش درباره 
جشنواره موســیقی نواحی  ایران گفت:» دغدغه 
هنرمندان موســیقی اقــوام، تنها بــا برگزاری یک 
جشــنواره درمــان نمــی شــود. بــه ایــن دلیــل که 
زمان هــای کوتــاه تعریف شــده بــرای یــک اجرا، 

نمی تواند اهم این منابع و گنجینه های ارزشمند 
معرفــی  و  بیــان  را  ایــران  نواحــی  موســیقی  در 
کنــد، مگــر آنکــه موضوعات موســیقی اقــوام، به 
صــورت تفکیــک شــده تقســیم بندی شــوند. بــه 
عنــوان مثــال در دو- ســه ســال گذشــته موضوع 
یا تــم جشــنواره درباره داســتان های حماســی  و 
موســیقی عاشــیقی بود و من به عنوان پژوهشگر 
در جشــنواره شــرکت داشــتم و مبحــث هایی در 
این زمینه و درباره داستان های کوراوغلی مطرح 
کــردم و  تــرک زبانــان شــهرهای مختلــف ایران 
همچون قشــقایی ها ،خراسانی ها، آذربایجانی ها  
و...آهنگ هــای کوراوغلــی را بــا توجه بــه منطقه 

خــود اجــرا می کردنــد و ایــن موضــوع بنــدی، در 
جذابیــت ایــن اجراهــا تأثیرگــذار بود.«بــه گفتــه 
این پژوهشــگر موســیقی اقوام ایران، نســل امروز 
چنــدان علاقه مند به آموختن و دنبال کردن این 
موسیقی ها نیســتند و در ادامه افزود: »آموزشگاه 
موســیقی دارم و تدریــس می کنــم و در آموختن 
ایــن موســیقی و حفظ و اشــاعه آن  بــه فرزندانم 
اصــرار بســیاری دارم امــا متأســفانه نســل جوان  
پذیرای این موضوع نیستند و به دلیل درآمدهای 
انــدک این هنر، علاقه مند به دنبال کردن مســیر 
گذشتگان خود نبوده و اندیشه های دیگری درسر 
دارنــد. باید بگویم من عمرم را در این موســیقی 

گذاشــتم و بــا جــان و دل و افتخار در این مســیر قدم 
برداشــتم  و به تمام خواســته های معنــوی ام در این 
موســیقی دست یافتم اما زمانی که وارد یک مجلس 
عروســی می شوم و ســاز به دســت می گیرم، جوانان 
بــا نگاهی معترضانــه از گــوش دادن بــه روایت های 
موســیقی عاشیقی سرباز می زنند.  بدون تعارف باید 
بگویم مادیات بر همه چیز تأثیر گذاشته است. اگرچه 
چندان هم ناامید نیســتم و خوشــبختانه اســتقبال از 
این موســیقی کم و بیش  خوب است و  به هنرجویان 
علاقه مند، داســتان ها و نواختن ساز قوپوز و تاریخچه 
ایــن آهنگ هــا را آموزش مــی دهم . بــار دیگر تأکید 
می کنم نباید بگذاریم این موســیقی فراموش شود و 
از بین برود. داســتان های موسیقی عاشیقی ریشه ای 

کهن داشته و باید حفظ شود.«
ë حرفه: موسیقی

سرپرست گروه موسیقی عاشیقلار در پاسخ به این 
سؤال که به عنوان یک پژوهشگر موسیقی که دغدغه 
حفــظ ایــن موســیقی را داشــته، چــه کارهایــی بــرای 
ثبــت و  ضبط این موســیقی انجام شــود، اظهار کرد: 
»حرفه اصلی من اجرای موسیقی است و پژوهش ام 
درعرصه موســیقی عاشیقی بوده و در این زمینه یک 
داستان همانند داســتان کوراوغلی نوشته ام. در واقع 
هدفم جســت وجو و بررســی ریشه های این موسیقی 
اســت و در شــهرهای مختلف پژوهش های بســیاری 
داشته ام. موسیقی عاشیقی در مناطق مختلف ایران 
اندکی در ســازها و روایت هایشــان متفاوت اســت.«او 
می گوید:»موســیقی عاشــیقی بیــش از 6 هــزار ســال 
قدمت دارد و کتیبه هایی که در آسیای میانه  و همدان 
کشف شــده، گواه این موضوع بوده است. نوازندگانی 
که سازهایشان را درســینه های خود نگاه داشته و می 
نوازند و البته در داستان های حماسی  دده قورقود، به 
آن اشاره شده است.« وی در ادامه موسیقی عاشیقی 
را اینگونه تعریف می کند:»عاشیق نوازنده، آهنگساز، 
روایتگر مقام های حماســی و عاشقانه و داستان های 
کهــن و ریش ســفید و مورد احترام مردم هســتند و از 
ســوی مردم انتخاب می شــود و براین باورند این هنر 
از ســوی خداونــد به آنها هدیه شــده است.«عاشــیق 
احد درباره حفظ موســیقی اقوام ایران بیان داشــت: 
»برگزاری  جشــنواره ها اگرچه بســیار تأثیرگذار اســت 
و موجــب پابرجایــی موســیقی اقــوام می شــود اما به 
عقیده من، اســاس حفظ این موســیقی رســانه ملی 
اســت. صدا و سیما می تواند در معرفی و شناساندن 
ســازهای موســیقی اقوام ایران بســیار اثرگذار باشــد. 
مــا ایرانــی هســتیم و نباید بگذاریــم موســیقی اقوام 

کشورمان از بین برود و فراموش شود.«

گلاب آدینه کارگردان نمایش »پرده خانه«:

نباید صحنه را خالی کرد 

گلاب آدینه از ۲۸ سال پیش، چشمش پی نمایشنامه »پرده خانه« بود. 
او اول بار از همان زمان برای اجرای این نمایشنامه دست به کار شد ولی 
آن اجرا ممکن نشــد تا به امروز رســید. حالا آدینه بعد از این همه سال 
در حالی این نمایشنامه را روی صحنه برده که با واکنش هایی در اجرا و 

فضای مجازی مواجه شده است. 
ایــن واکنش هــا تا حدی بود که یکــی از اجراهای ایــن نمایش با حضور 
برخی افراد دچار حاشیه و باعث اختلال در اجرای نمایش شد هر چند 

در نهایت با تصمیم گروه اجرا از سر گرفته شد.
ایــن بازیگر در باره شــرایط ایــن روزهای خود به ایســناگفت: صحبت از 
بایدها و نبایدها که می شــود، به بایدها و نبایدهــا درباره اجرای تئاتر در 
شرایط فعلی می رسیم. بعضی از هنرمندان تئاتر کار کردن در وضعیت 
فعلــی را جایز نمی داننــد و تعدادی دیگر برعکــس معتقدند که اتفاقاً 
نباید صحنه را خالی کرد. هر دو گروه برای خود دلایلی دارند ولی آنچه 
در این میان کمتر به آن توجه شده، این است که ما تا چه حد می توانیم 
بــرای دیگــران نســخه بپیچیم و آیا نســخه های ما برای همــه گروه های 
نمایشــی، کاربرد دارد. آدینه که جزو گــروه دوم و معتقد به اجرای تئاتر 
است، درباره جوی که این روزها درباره اجرای تئاتر وجود دارد، به ایسنا 
گفته است: »این روزها بی شمار نظرات فحش و ناسزا و تهدید دریافت 
می کنــم و ایــن موضــوع را قــدری نگران کننــده می دانــم. مــردم از این 
بایدها و نبایدها عاصی شده اند و حالا ما همین رفتار را در حق یکدیگر 
انجام می دهیم. در این مدت بعضی برای من قاطعانه حکم کرده اند 
این تئاتر نباید اجرا شــود. البته هســتند کســانی که با برشمردن دلایلی، 
محترمانه توضیح می دهند الان تئاتر کار کردن، جایز نیست یا نادرست 
اســت. ولی این ادبیات که »من نمی گذارم... ما نمی گذاریم. نباید اجرا 
شــود.« در پاسخ به این ادبیات باید بگویم الان شمایی که این جملات 
را نوشــته ای، با کســی که اجبارهای اجتماعی را در سطح جامعه ایجاد 
کرده، چه تفاوتی دارید؟! شما هم می توانید نظرتان را بگویید که بسیار 
هم محترم اســت. من هم به عنوان مخاطب این جملات، نظر شــما را 

یا می پذیرم یا نه.«


